
Davant els bons resultats de l’experiència
d’autobús sota demanda al barri de Torre
Baró, l’Ajuntament de Barcelona i TMB han
analitzat l’aplicació del model a les línies de
baixa demanda, començant pel Bus del Barri.

El servei d’autobús a la carta és una solució
innovadora per a la mobilitat urbana, fruit del
Pla de Barris de Barcelona, adaptada a les
necessitats de mobilitat de les persones.

La veu de la Fundació Ferran Sunyer i Balaguer

Com si fora el primer dia però 50 números després
Xavier Jarque
Professor de la UB i director de la Fundació Ferran Sunyer i Balaguer

Aquest és l’escrit que la Fundació Ferran Sunyer
i Balaguer (FFSB) fa, seguint l’encàrrec de l’e-
ditora en cap de la SCM/Notícies, tot explicant
les diferents activitats, novetats o informacions
relatives a la fundació. Hom sempre pensa,
abans de posar-s’hi, que aquest cop no hi haurà
cap novetat respecte del darrer escrit, però a
poc a poc van sortint fets que donen sentit a
aquesta col.laboració periòdica.

Volem començar aquest escrit amb una notícia
no tant de la Fundació FSB, sinó de la Societat
Catalana de Matemàtiques. La SCM/Notícies
(és a dir la publicació en format de paper
o el PDF que esteu llegint en aquest mo-
ment), referent de la comunicació de l’activitat
matemàtica en terres catalanes, ha arribat al
número 50. Des de la fundació volem donar
l’enhorabona a la SCM i als equips de redacció
que des de fa 50 números han fet possible aquest
projecte. És una efemèride de les que provo-
quen autocomplaença positiva, i la fundació
continuarà col.laborant en totes les iniciatives
de divulgació i promoció de la matemàtica a
la societat. Ens consta que l’equip de redacció
de la revista i la junta de la SCM estan
treballant de valent per celebrar com cal aquest
aniversari.

Una altra novetat important fa referència a
l’Institut d’Estudis Catalans (IEC). Potser
molts ja ho sabeu, però la Fundació Ferran
Sunyer i Balaguer està integrada a l’IEC des
de 1991 (és a dir l’any 2021 va fer exactament
30 anys). Així, el patronat de la FFSB, que és
l’organ de govern de la fundació, està presidit
des de llavors pel president de l’IEC. Doncs bé,
el setembre de 2021, després de vuit anys de

la presidència d’en Joandomènec Ros (Secció
de Ciències Biològiques), el ple de l’IEC va
nomenar Teresa Cabré (Secció Filològica) nova
presidenta de la institució. Ens felicitem per l’e-
lecció de la nova direcció de l’IEC, i destaquem
que és el primer cop que l’IEC (i, de rebot,
la fundació) estarà presidit per una dona. De
fet, com a director de la FFSB vaig demanar
una reunió, que es va dur a terme ja fa uns
mesos, amb la nova presidenta, per explicar-li
les nostres activitats i fer-li saber les nostres
inquietuds i projectes de futur.

També volem agrair a l’anterior president i al
seu equip la dedicació a la fundació durant
tots aquests anys d’estreta col.laboració. Estem
convençuts que aquesta excel.lent sintonia serà
el camí a seguir els propers anys.

Activitats previstes de la FFSB
Primer de tot, volem fer-vos saber que el Premi
Ferran Sunyer i Balaguer en l’edició de 2022
va ser atorgat a la monografia Boundary value
problems and hardy spaces for elliptic systems
with block structure, escrita pels matemàtics
Pascal Auscher (Universitat Paris-Saclay) i Mo-
ritz Egert (Universitat Tècnica de Darmstad).
Vam rebre un total de cinc monografies. El
premi es va lliurar el dia de Sant Jordi, amb
la presència dels dos autors de la monografia
premiada. El dia anterior havien fet un seminari
a l’Institut de Matemàtiques de la Universitat
de Barcelona.

Aquest any està previst tornar al format pre-
sencial dels dissabtes transfronterers. Hi ha,
però, una novetat que ens fa il.lusió especial.
Com deveu recordar l’any 2019 es va iniciar
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una segona jornada d’aquesta activitat a Lleida
(vull dir que, a més a més del DITMAE de
Figueres, també es preveia fer una jornada
unes setmanes més tard a la capital de les
terres de ponent). Només la vàrem poder fer
aquell any 2019 ja que l’any següent, el 2020,
la data prevista va coincidir amb el primer
confinament. Per diverses raons, aquesta segona
jornada va semblar que no es podria repetir
en format presencial, si més no a la mateixa
localització. Així doncs, per iniciativa d’unes
professores de matemàtiques de la Seu d’Urgell,
es va fer la segona jornada transfronterera
a l’institut de secundària d’aquesta vila del
Pirineu català. Aquesta nova aventura, que
esperem poder consolidar amb els anys, ens
omple d’alegria i ens connecta amb la voluntat
que la Fundació Ferran Sunyer i Balaguer sigui
present a tot el territori.

En el proper número us explicarem l’experièn-
cia.

Finalment, només volem esmentar que es van
lliurar les borses de viatge i que treballem,
potser més a poc a poc del que ens agradaria, en
el projecte amb l’Hospital de Sant Joan de Déu
del qual ja us he parlat en altres ocasions.

Apunt personal
Els darrers dies de 2021 ens va deixar en Carles
Romero. Ell va ser una peça clau d’aquesta
revista que ara fa 50 números. Durant molts
anys va ser el redactor de la secció de pro-
blemes, malgrat algun parèntesi per motius de
salut. En els anys que vaig ser-ne editor, vaig
poder copsar la seva qualitat humana i la seva
extraordinària capacitat matemàtica. Descansi
en pau.

La veu de la FEEMCAT

Propera parada: Matemàtiques! XXIII Jornada d’ABEAM
Cyntia Riquelme
Secretària d’ABEAM

Pòster de la jornada (autora: María Pedrosa)

La Jornada d’ABEAM és una trobada didàctica
de professorat de Matemàtiques de tots els
nivells educatius de la qual es va fer la vint-
i-tresena edició el dissabte 6 de novembre del
2021.

Ens llancem al carrer!
La situació actual pel que fa a les mesures covid
ens va convidar a replantejar-nos el format de
la jornada. L’any 2020 vam decidir suspendre-la
a causa de la coincidència amb el C2EM, però
aquest curs teníem moltes ganes de tornar-la a
fer, en format presencial si era possible.
La nostra aposta va ser recuperar les visites,
itineraris i passejos matemàtics de l’edició an-
terior del C2EM, fet a Barcelona el 2016.
Aquesta recuperació dels itineraris matemàtics
per Barcelona era una feina que ens havíem
proposat en molts moments conjuntament amb
la SCM. Calia recuperar i posar a l’abast
de tothom la feina que havien fet els guies
per pensar les rutes i elaborar els dossiers de
material per documentar-les.
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